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Tindrem'Institut de
Segon Ensenyament
El poble reunit en- assemblea maq
na així ho acosdà el dimecres dia

13 del corrent
Estem de joia, La Seu d'Urgell redreçant-se

unànimament en un gran esforç, ecordà accep
tar l'Institut de segon ensenyament, en les con

dictons fixades pel Decret recentment publicat,
pel Ministeri d'Instrucció Pública,

Gran és l'exemple que han donat els ciuta
dans en adoptar aital resolució que ens fa con

cebre afalagadores esperances per \' esdevenidor
de nostra ciutat, ja que el poble que pa-lesa J'in
terès que demostrà el nostre, en 'la passade as"

semblea, si,gnifica que esrà preparat per assolir
grans conquestes i que lé desitjos de crèixer i
d'ésser grall tant en l'aspecte material com mo
ral.. I una ciutat és, el que volen que sigui els
ciutadans, si hi posen tots els seus esforços i
entusl asmes .

El dimarts dia ·12 de l'actual hi hàgué una

sessió extraordinària a l'Ajuntament per tractar
d'e quest irnportant afer. AI nostre 'company,' el
diputat Canturri, li havia estat cemunicat, per
un amic que forma part del Patronat de Segon
En�enyamenl de Catalunya, la necessitat de que
amb tota urgèucie es resolgués l'afer, puix que
a Madrid es decidiria probublement tot seguit,
sobre la concessió dels Ín s t i t u r s atorgats. Sense
pèrdua de temps l'amic Cauturri ho comunicà a

l'Ajuntament i en la darrera sessiÓ exposà en un

llarg, seré i co neret parlament el que al seu en,"
tendre calia fer i des del primer mornen: defensà
amb gran eutus iasmeIa.Inst etIació de l'institut
l'l'la nostra ciutat encara que per-ai-xò calgués fer
els sacsificis -que se'ns exigëixelL S'acordà per
unánirnirat', celebrar una �etinió de poble el dia
següent per decidir i així no resoldre la Corpe
ració per si sola en un afer tant transcendental.
'Una genereció omplia tote lrneut el Saló d'Ac

tes de Casa la Ciutat fins tot el vestíbul i encara
arnb genra.l'escale , a l'entorn de l'Ajuntament
nombrosos grups d'hornes i dones comentaven
a'nimádam'ent,el desenrotllo deTassemblea a mi
d'a que s'anava celebrant. Totes les forces vïves
de la població hi eren representades des de I'ex
tret:na dreta a l'extrema esquerra. La reunió
doncs, ha'viaJ despertat una espectació enorme

justificeda ·per le campanya sol epada" que es

feie en, contra gels elements clericals 'i clerica

. '

loïdes. L'aparició d'unes fulles anorume s i ten
deucioses , aparegudes a darrera hora, emb L'ili'
tent de fer uaufregar el projecte i árrimar I'aig'üa
al Pe uonat del Bishe, augmentaren encara més
l'intel ès del poble que el feren. desvetllar [ort a
merit. posant-lo a la defensa de queste conques'
ta euh ural de valor inestimable.

Nombrosos elements del nostre Casal'd'E'S
querra hi acudiren palesant' l'interès en que
triomfés el criteri sustentat pels- seus dirigent s
els companys Canturri, Pu-ig i Rosique que amo
les seves precises i clares intervencions heu evi
lat que es pogués desviar l'assumptè cóm ho
intent eren e lguus pretesos defensors de l'Institut.

Començà la reunió presidida per l'Alcalde
Sr. Bordes i prenent seient a la pres idència els

regidors Srs. Ingla, Galí, Armengol, Ferràs; Fiter
Dasca, Ambor, Rebés i Canturri. Es procedí pel
Secretati Sr. Cifuentes a donar lectura I'll Decret
que es escoltat amb complerta atenció.

El Sr. Bonaventula Rebés demana si és a

plaç fixe la resolució de I'áfer, que de no ésser ai
xí seria millor que la Comissió s'entrevistés amb
el Ministre d'Instrucció Pública o emb el qui cal
gués per veure si es podria obtenir amb millors
condicions que les fixades,

Li contesta tot seguit 1'l1mic Centurri que ex'

plica' 'Com havia fet ra nit enrerior l'l'l'Ajunta
ment, la conveniència de determiner se quan
abans. Fa història de com ha vingut l'Institut a

la Seu i la inter venció tinguda per ell. Diu que
el Sr, Gasso' cridà al Sr, Alcalde d'ací i a ell en

qualitat de Diputat pel districte per si estaven

disposers a oferir local adequat en el cas que ens

fos ofert l'Institut. Tot l'Ajuntament hi estigué
conforme i es nomenà una Comissió composte
pels regidors senyors FalTà.;, GaiL Tuset i el

que parla perquè es bus quésIocal. S'han fel
diverses gestious en aquest sentit pel' edquirir
l'immoble del Sr. Soler, del-Passeig de Pi i Mer

gall, i Illés o menys saben el cost d'an edifici on
inste lIer-lo.

Es declara partideri de la implantació de
l'Institut per les avantatges morals més que rna

t eri a l s, que ens ha de reportar, encara que a'ques-
tes siguin també molt impon anrs. Es refereix a

les possibilirats econòmiques de ra Seu que dill

pot so portar aquesta càrrega i q Ile' en el-referen t
a les 40,000 pt es. de quota anual senyalada,
creu segons s'indica' en el preàmbul del cit at De'
crèt , que temps fi venir es suprirnirà parcial i fins

totalment, encara que aixè no ho pugui essegu
rar. Basa aquest criteri ell que com que els Insti
tuts establerts ja a Espanya no pl'lguen res, farà

que aquesta desigue ltet faci d.esaparèixer lli

q uot a que ara es senyala .als 1l0US, quota diu
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